
97

Josef Lang, Generalsekretär der Europassion

DIE GOTTES- UND NÄCHSTENLIEBE

»Der gleiche Glaube, das gleiche Ziel« unter diesem Motto haben sich in-
zwischen über 90 Passionsspielgruppen aus 16 Ländern Europas zusammenge-
schlossen. Gemeinsam bilden wir die Europassion. Nach unserer Satzung ist eines 
unserer Ziele die Verkündigung der Botschaft Christi. Aber welche ist nun die 
wichtigste Botschaft, welches das wichtigste Gebot Christi?

Auf die Frage eines Schriftgelehrten, welches das vornehmste Gebot sein, ant-
wortet Jesus: »Du sollst den Herrn Deinen Gott lieben. Das ist das vornehmste 
Gebot.« Und das andere ist ihm gleich: »Du sollst Deinen Nächsten lieben wie 
dich selbst. Es ist kein anderes Gebot größer als diese beiden.« (Mt. 22, 34; Mk. 12, 
28) In der Bergpredigt fügt Jesus noch das Gebot der Feindesliebe hinzu. (Mt. 5, 
43-44)

Die Forderung der Nächsten- und Feindesliebe ist neben dem neuen Bild vom 
Menschen der revolutionäre Teil der evangelischen Botschaft. Sie lässt fast alles 
hinter sich, was bis dahin in der griechischen Philosophie und den Religionen 
des Altertums über die Beziehungen der Menschen untereinander gesagt worden 
war.

Die Kategorisierung der Menschen nach Klasse, Rasse, Nation, Religion und 
Gesellschaft war die Ursache für die schlimmsten Verbrechen, die in der Mensch-
heit begangen worden sind. Dass die aus der Botschaft Jesu hervor gegangene 
Religion des Christentums andere Menschen unterdrückte, stand in krassem Ge-
gensatz zu dem, was Jesus wollte.

Die Gebote der Gottes- und Nächstenliebe waren in den Büchern Moses noch 
getrennt. Jesus erhöht das Gebot der Nächstenliebe auf die Ebene des Gebots, 
Gott zu lieben. Beides geht nur zusammen. Er lässt uns keinen Spielraum. 

Auf die Frage des Schriftgelehrten, wer der Nächste ist, erzählt Jesus das be-
rühmte Gleichnis vom barmherzigen Samariter. (Lk. 10, 25-37) Schauplatz der Ge-
schichte ist der steile Passweg, der von Jerusalem nach Jericho hinabführt und für 
Überfälle und Morde bekannt ist. »Ein Mann ging von Jerusalem nach Jericho und 
wurde von Räubern überfallen. Sie raubten ihn aus und ließen ihn halbtot liegen. 
Zufällig kam ein Priester vorbei, er sah ihn und ging weiter. Dann kam ein Schriftge-
lehrter vorbei, er sah ihn und ging ebenfalls weiter. Dann kam ein Samariter vorbei. 
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Er sah ihn, behandelte seine Wunden, hob ihn auf sein Maultier und brachte ihn in 
eine Herberge. Am anderen Tag lässt er dem Wirt Geld da und sagt zu ihm: ‚Sorge 
für ihn und alles, was du ausgibst, werde ich dir bei meiner Rückkehr erstatten.’«

Auf die Frage Jesu, welcher der drei Männer sich dem Opfer gegenüber als Nächs-
ter erwiesen hat, antwortet der Schriftgelehrte: »Derjenige, der barmherzig war.«

Das besondere an dieser Geschichte ist die Gegenfrage, die Jesus dem Schrift-
gelehrten stellt. Dieser wollte Jesus nämlich mit der theologischen Fangfrage, 
nach welchen Kategorien der Nächste definiert werden soll, in eine Falle locken. 
Jesus aber zwingt ihn mit seiner Gegenfrage zu einer revolutionären Antwort, die 
von da an das Denken der Menschheit verändern sollte. Nicht der Freund, der 
Priester, der Tempeldiener hat sich als Nächster erwiesen, sondern der Feind, der 
Gegner, der Abweichler, eben der Samariter, der in den Augen der Juden ein Feind 
des jüdischen Volkes war.

Natürlich hat dies zur Konsequenz, dass ich der Nächste bin, auch für den 
politischen Gegner, den Andersdenkenden, den Fremden, wenn er in Not gerät: 
Das Liebesgebot sprengt alle nationalen, rassischen und religiösen Grenzen. Die 
zentrale Botschaft dieser weltberühmten Geschichte ist also die Pflicht zu helfen, 
und zwar jedem gegenüber, der in Not ist. 

Zugegeben: das Gebot der Gottes- und Nächstenliebe ist schwer verdauliche 
Kost, die Jesus uns da mit auf den Weg gegeben hat. Er mutet uns damit schon 
einiges zu bzw. er verlangt von uns einiges, was uns oft sehr schwer fällt.

In unserem gemeinsamen Europa ist zur Zeit von dieser zentralen Botschaft 
nicht allzu viel zu spüren. Es herrscht eher das Gebot: Jeder ist sich selbst der Nächs-
te. Als Passionsspieler sind wir selbst gefordert, die Botschaft umzusetzen. Wir sind 
aber auch gefordert, mit unseren Spielen die Botschaft den Zuschauern näher zu 
bringen. Vielleicht gelingt es uns, den Einen oder Anderen für Jesus zu begeistern.

Josef Lang, generalni sekretar Europassiona

LJUBEZEN DO BOGA IN BLIŽNJEGA 
»Ista vera, isti cilj« pod takšnim skupnim geslom se je združilo 90 pasijonskih 

gledaliških skupin iz 16 evropskih držav. Skupaj tvorimo Europassion. Po naših pra-
vilih je eden najpomembnejših skupnih ciljev oznanjenje Kristusovega poslanstva. 
Vendar katero je najpomembnejše poslanstvo, katera je najpomembnejša zapoved?

Na vprašanje pismouka, katera naj bi bila najpomembnejša zapoved, je Jezus 
odgovoril: »Ljubi Gospoda, svojega Boga. To je najpomembnejša zapoved.« In ena-
ko pomembna: »Ljubi svojega bližnjega kot samega sebe. Nobena ni večja od teh 
dveh zapovedi.« (Mt. 22, 34; Mk. 12, 28)
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V Besedi na gori je Jezus dodal zapoved ljubezni do sovražnika. (Mt. 5, 43-44)
Vzpodbujanje ljubezni do bližnjega in do sovražnika je poleg nove podobe člo-

veka temeljni del evangelijskega poslanstva. Opušča vse tisto, kar je bilo do tedaj 
v grški filozofiji in v religijah starega veka povedanega o medčloveških odnosih.

Delitev ljudi glede na razred, raso, nacijo, religijo, družbo je bilo najhujše zlo, ki 
se je zgodilo človeštvu. Da bi krščanska vera, ki je izšla iz Jezusovega poslanstva, 
zatirala druge ljudi, je bilo v popolnem nasprotju s tem, kar je hotel Jezus.

Zapovedi ljubezni do Boga in bližnjega sta bili v Mojzesovih knjigah še ločeni. 
Jezus je povzdignil zapoved ljubezni do bližnjega na raven zapovedi ljubiti Boga. 
Ta je možna le vzajemno in ne dopušča druge možnosti.

Na vprašanje pismouka, kdo je najbližji, razloži Jezus slavno podobo usmi-
ljenega Samarijana. (Lk. 10, 25-37) Prizorišče zgodbe je strmi križev pot, ki vodi 
od Jeruzalema proti Jerihi in je poznan po številnih napadih in umorih. »Nekega 
moškega so na poti iz Jeruzalema v Jeriho napadli razbojniki. Oropali so ga in pu-
stili obležati napol mrtvega. Slučajno je prišel mimo svečenik, ga videl in šel dalje. 
Nato je prišel pismouk, ga videl in prav tako šel naprej. Nato je prišel mimo Sama-
rijan. Videl ga je, mu oskrbel rane, ga dvignil na svojo mulo in odpeljal v zatočišče. 
Naslednjega dne je pustil oskrbniku denar in rekel: »Poskrbi zanj, vse kar mu boš 
dal, ti bom ob povratku povrnil.«

Na vprašanje Jezusa, kateri od treh mož se je žrtvi izkazal kot najbližji, pismo-
uk odgovori: »Tisti, ki je bil usmiljen.«

Posebnost te zgodbe je vprašanje, ki ga Jezus postavi pismouku. Jezusa želi 
namreč s teološkim zvitim vprašanjem, po katerih kriterijih naj bi bil opredeljen 
najbližji, zvabiti v past. Jezus pa ga s svojim vprašanjem sili v odločitveni odgovor, 
ki naj bi spremenil človekovo mišljenje. Ne prijatelj, ne svečenik, ne služabnik 
templja se niso izkazali kot najbližji, temveč sovražnik, nasprotnik, odpadnik, rav-
no Samarijan, ki je bil v očeh Judov sovražnik judovskega naroda.

Seveda iz tega sledi, da sem jaz najbližji tudi za političnega nasprotnika, tuj-
ca, kadar se ta znajde v stiski: zapoved ljubezni presega vse nacionalne, rasne in 
verske meje. Osnovno poslanstvo te svetovno poznane zgodbe je torej dolžnost 
pomagati prav vsakomur, ki je v sili.

Priznam: zapoved ljubezni do Boga in bližnjega je težko prebavljiva hrana, ki 
nam jo je Jezus dal na pot. Od nas zahteva nekaj, kar nam ni vedno lahko storiti.

V naši skupni Evropi trenutno od tega osrednjega poslanstva ni kaj dosti slutiti.
Pogosteje velja zapoved: Vsak je sebi najbližji. Mi kot igralci pasijona smo mo-

tivirani, da prvotno poslanstvo zopet oživimo, povrnemo njegov pomen in pribli-
žamo gledalcem.

Morda nam bo uspelo, da sem in tja koga navdušimo za Jezusa.


